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Sammanträdet inleddes kl 17 med en sluten del, som inte är öppen 
för allmänheten. Den delen av protokollet publiceras inte på 
Meetings plus, men finns att ta del av hos förvaltningen. 
Sammanträdets öppna del inleds med allmänhetens frågestund. En 
medborgare närvarande på frågestunden. Medborgaren tog bland 
annat upp ett önskemål om fler övervakningskameror i Vårberg. 
  
Efter allmänhetens frågestund återupptogs sammanträdet kl 18.10 
enligt nedan. 
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§ 17 
Genomgång av närvarande ledamöter samt val av 
protokollsjusterare och datum för signering  

Beslut  
Johan Kling (C) och Salar Rashid (S) utsågs att justera dagens 
protokoll §§ 17- 49. Justering sker digitalt den 28 april 2022. 
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§ 18 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Dagordningen godkändes. 
Två övriga frågor anmäldes: 

 Skrivelse om krisberedskap för funktionsnedsatta, skrivelse 
från Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Feministiskt 
initiativ, som sitt ersättaryttrande. 

 Skrivelse om behållare för mensskydd på Sätrastrandsbadet, 
skrivelse från Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. 
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§ 19 
Bygg om Vårbergs centrum  
- medborgarförslag 
SKHLM 2022/140 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden skickar medborgarförslaget till förvaltningen för 
beredning. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 692171 Bygg om Vårbergs centrum maskat 
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§ 20 
Bättre papperskorgar i Vårberg  
- medborgarförslag 
SKHLM 2022/218 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden skickar medborgarförslaget till förvaltningen för 
beredning. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 692117 medborgarförslag papperskorgar maskat 
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§ 21 
Om utökad kontaktgrupp för socialförvaltningen  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2021/1043 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har genom en skrivelse från Sverigedemokraterna 
(SD) fått i uppgift att utreda frågor avseende möjligheterna till att 
starta en kontaktgrupp för mammor och andra anhöriga till personer 
som drabbats av våld, eller som har barn/unga som hamnat i 
kriminalitet. I uppdraget ingår även att se över möjligheterna för 
uppsökande verksamhet vid dödligt våld. I skrivelsen lyfts 
samverkan med civilsamhället och det föreslås att dessa 
verksamheter kan finansieras av de nyligen aviserade extra medel 
som tilldelas förvaltningen för placeringar av barn och unga i utsatta 
områden. 
Förvaltningen har en särskild organisation med anhörigstöd och 
uppsökande arbete som aktiveras vid krissituationer. Anhörigstöd 
erbjuds både lokalt inom förvaltningen och centralt via staden. 
Detta stöd kompletteras även av föreningar som har bidrag via 
socialnämnden. Förvaltningen arbetar även med att nå föräldrar på 
olika sätt och erbjuder stöd genom öppenverksamhet, 
föräldrautbildning och föräldrarådgivning. Förvaltningen 
organiserar verksamheter nära stadsdelsinvånarna genom 
föräldrarådgivningsmottagning i grundskolor, parklekar, 
fritidsgårdar och fältverksamhet. 
Förvaltningen ser positivt på samarbete med ideella aktörer men 
menar att samarbete med civilsamhället dels är reglerat centralt och 
dessutom kräver en del förutsättningar såsom mandat, långsiktighet, 
förtroende och resurssättning. När det gäller den finansiering som 
förslås i skrivelsen ser förvaltningen inte att dessa medel kan nyttjas 
till öppna eller andra former av verksamheter, då dessa medel inte 
är avsedda för det. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2021/1043-2 (Godkänd - R 1) Svar på skrivelse. 
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 SKHLM 2021/1043-1 Att utreda möjligheten att initiera en 
kontaktgrupp för Mammor med barn som hamnat i 
kriminalitet. 
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§ 22 
Underhåll och upprustning i Vårbergs centrum  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2021/979 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd beslutade den 18 november 2021 att 
skicka en skrivelse till förvaltningen för beredning gällande 
underhåll och upprustning i Vårbergs centrum. 
Proxin fastigheter har varit ägare av Vårbergs centrum sedan 2018. 
Centrumägaren är en aktiv part i den platssamverkan som finns i 
Vårberg och har ett nära samarbete med polisen runt den 
brottslighet som finns i området och i centrum. Förvaltningen har, 
efter att ha mottagit denna skrivelse, haft ett särskilt möte med 
Proxin fastigheter för att diskutera det fortsatta samarbetet. 
Förvaltningen bedömer att centrumägaren är positivt inställd till 
samverkan för att skapa förbättringar i miljön. Förvaltningen 
föreslår ett fortsatt tätt samarbete med centrumägaren runt frågor 
som rör trygghet, trivsel, upprustning och högre attraktivitet. Det 
fortsatta samarbetet med centrumägaren kommer primärt att ske 
inom ramen för platssamverkan Vårberg. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande, 
ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag till 
beslut: förvaltningens samt Socialdemokraternas, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. Han ställer dessa 
mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Robin Aygun (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
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Ledamoten Carl Henrik Kaldaras (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut 
Tjänstgörande ersättaren Anna Hagnefur (V) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ersättaren Sara Soumah (Fi) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till ersättaryttrande. 

Bilaga 
Förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
2022-04-21 
  
Underhåll och upprustning i Vårbergs centrum 
  
Dnr SKHLM 2021/979 
  
Salar Rashid m.fl. (S) 
Shamsa Ali Hassan m.fl. (V) 
Sara Soumah EY (Fi) 
  
  
Förslag till beslut 
Att godkänna förvaltningens svar på skrivelse. 
Att förvaltningen ska beskriva hur utvecklingen av Vårbergs 
centrum hade sett ut om staden hade varit ägare. 
  
Ett tryggt centrum i en lokal stadsdel påverkar både den faktiska 
och upplevda tryggheten. Skötsel och ett ansvarsfullt 
fastighetsägande vad gäller drift, förvaltning, skötsel och 
marknadsföring är av största vikt för lokalområdet. Vi ser en stor 
utvecklingspotential och möjligheter vad gäller behoven av 
stadsutveckling inom Vårberg. Vi anser att frågan om strategisk 
fastighetsägande vad gäller centrumanläggningar i ytterstaden bör 
utredas och omprioriteras. 
  
Den borgerliga majoriteten har gjort det som en affärsmodell att 
sälja viktiga samhällsfastigheter och leker affär med 
stockholmarnas tillgångar. Den borgerliga majoriteten gör även 
sällan risk- och konsvensanalyser vad gäller stadens förmåga och 
rådighet vid försäljningar av samhällsfastigheter. Så sent som förra 
månaden var den borgerliga majoriteten med och beslutade om att 
sälja två skolfastigheter, Västerholmsskolan och Österholmsskolan. 
Samtidigt som man även har gått fram med OPS lösningar (offentlig 
privat samverkan) vad gäller våra idrottsanläggningar i 
Skärholmsområdet. 
  
Sedan privatiseringen av centrumanläggningen av Vårbergs 
centrum har utvecklingen och upplevelsen av centrummiljön inte 
varit positiv. Vi ser positivt på att Proxin fastigheter AB har 
ambitioner om att vilja satsa och utveckla Vårbergs centrum. Vi 
hoppas att Proxin fastigheter AB inte blir ännu en i ledet av 
fastighetsägare som på väldigt kort tid lämnar och inte tar sitt fulla 
ansvar som ägare. Proxin fastigheter AB blev 2018 centrumets 
femte ägare sedan 2011. Realia, Kungsleden, Keops, Kefren, D. 
Carnegie & Co, Stendörren och Agora är några av de tidigare 
ägarna av Vårbergs centrum. 
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Vi från oppositionen håller med stadsdelsförvaltningen i att 
Vårbergs centrum behöver rustas upp, bygga bort otrygga miljöer 
och förbättra överblickbarheten i centrumet. Då rådigheten inte 
finns över centrumet behöver fastighetsförvaltningen hitta nya 
strategier och vägar för att tillsammans med boende, näringsidkare 
och fastighetsägare arbeta för att centrumet ska bli levande, tryggt 
och attraktivt. Vi menar även att det är tråkigt att den borgerliga 
majoriteten avslog vårt utredningsuppdrag till 
stadsdelsförvaltningen om att bidra med en analys om staden hade 
ägt centrumet. Vi välkomnar alla satsningar och insatser kring 
trygghet, arbetsmarknad och kultur för att stärka attraktiviteten i 
området och öka närvaron. 
  
Det är även satsningar som den förra majoriteten var med och 
beslutade om mellan 2014-2018. Vi tycker även att det är positivt 
att samarbetet med polis och centrumägaren har intensifierats. Vi 
tror att platssamverkan fyller en stor funktion för att vi tillsammans 
ska kunna bidra till att Vårbergs centrum blir än mer attraktivt. Den 
huvudsakliga frågan som kvarstår dock är att vi har väldigt skilda 
uppfattningar vad gäller strategisk fastighetsägande och synen på 
hur man lyfter ett område med stora sociala utmaningar. 
Privatiseringar och utförsäljningar har visat sig aldrig kunna uppnå 
målen vad gäller att Stockholm ska bli socialt, ekonomiskt och 
kulturellt miljömässigt hållbar. 
  
Kortsiktiga affärsmodeller kan aldrig svara upp för långsiktiga 
samhällsutmaningar. Därför vill vi att förvaltningen ska bidra till en 
analys gällande förmåga, rådighet och strategisk 
fastighetsförvaltning om staden hade ägt Vårbergs centrum. 
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2021/979-2 (Godkänd - R 1) SKHLM 2021/979 
Svar på skrivelse. 

 SKHLM 2021/979-1 Skrivelse; Underhåll och upprustning i 
Vårbergs centrum. 

 SKHLM 2021/979-3 Bilaga 2. PM från Polismyndigheten. 
 
 
  

Sida 13 (66)



Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2022 
 

2022-04-21 

§ 23 
Återrapportering avseende medborgarförslag om 
önskemål att anlägga någon form av utegym eller 
parkourträning på en del av grusplanen utanför 
Ålgrytehallen  
- beslutsärende 
SKHLM 2021/30 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden beslutade vid sammanträdet 27 maj 2021 att ge 
förvaltningen i uppdrag att utreda lämplig parkmark nära bebyggt 
område för ett nytt utegym och/eller parkourbana i Bredäng. 
Förvaltningen konstaterar att det redan finns två etablerade utegym i 
Bredäng, samt att ett tredje är projekterat i och med anläggandet av 
Skådebanans utegym, och ser därmed inte att det finns behov av 
ytterligare utegym. Skådebanans utegym kommer vara belyst samt 
ligga i direkt anslutning till bebyggd miljö och bedöms därmed 
kunna upplevas tryggare att använda än utegymmen vid Bredängs 
camping samt Mälarhöjdsbadet. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2021/30-11 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag om 
önskemål att anlägga någon form av utegym eller 
parkourbana vid Ålgrytehallen. 

 SKHLM 2021/30-5 Spontanträning Bredäng maskat. 
 SKHLM 2021/30-7 (Godkänd - R 1) Spontanidrott grusplan 

Ålgrytehallen. 
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§ 24 
Återrapportering kring nyanländas etablering  
- belsutsärende 
SKHLM 2021/899 
 

Beslut  
  
Skärholmens stadsdelsnämnd beslutar följande: 
1. Att godkänna förvaltningens svar på skrivelsen. 
2. Att ge förvaltningen i uppdrag att presentera vilka aktörer inom 
civilsamhället lokalt i Skärholmen som har fått bidrag för aktiviteter 
som rör nyanländas etablering. 
3. Att förvaltningen får i uppdrag att presentera hur många individer 
inom gruppen nyanlända som har erbjudits cykelkurser och att 
arbeta med stadsodlingar? 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har fått ett tilläggsuppdrag från stadsdelsnämnden 
med utgångspunkt i den skrivelse om nyanländas etablering som 
förvaltningen besvarade till sammanträdet den 27 januari 2022. 
Uppdraget inkluderar bland annat att presentera en plan för hur 
civilsamhällets engagemang kan tas tillvara i frågan om nyanländas 
etablering. 
Förvaltningen samverkar med det civila samhället på flera olika 
sätt. Det handlar bland annat om att särskilt prioritera ansökningar 
om föreningsbidrag för aktiviteter som riktar sig till nyanländas 
etablering i samhället. Förvaltningen har även ett etablerat 
samarbete med flera olika civilsamhällesaktörer i syfte att stötta de 
ideella krafter som riktar sig till nyanlända samt att samordna 
resurser och aktiviteter riktade till målgruppen. Denna samverkan 
planeras fortgå under 2022. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande, 
ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar på Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativs, som sitt ersättaryttrande, 
förslag till beslut och hör bifall därtill. 

Bilaga 
Förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. 
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Bilaga, förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
2022-04-21 
  
Återrapportering kring nyanländas etablering 
  
Dnr SKHLM 2021/899 
  
Salar Rashid m.fl. (S) 
Shamsa Ali Hassan m.fl. (V) 
Sara Soumah EY (Fi) 
  
  

Förslag till beslut 
1. Att godkänna förvaltningens svar på skrivelsen. 
2. Att ge förvaltningen i uppdrag att presentera vilka aktörer inom 
civilsamhället lokalt i Skärholmen som har fått bidrag för aktiviteter 
som rör nyanländas etablering. 
3. Att förvaltningen får i uppdrag att presentera hur många individer 
inom gruppen nyanlända som har erbjudits cykelkurser och att 
arbeta med stadsodlingar? 
  
Vi tackar förvaltningen för återrapporteringen kring nyanländas 
etablering. Det är glädjande att stadsdelsförvaltningen har höga 
ambitioner vad gäller etableringen av nyanlända i Skärholmen. 
Behoven är stora och samhällsvinsterna är många om man lyckas 
med att korta vägen till studier, språk, bostad och arbete. Vi har 
funderingar som rör föreningsbidrag för aktiviteter som riktar sig 
till nyanländas etablering i samhället. Framförallt handlar det om, 
utformningen av föreningsbidraget som riktar sig till nyanländas 
etablering. En följdfråga blir, hur många föreningar har sökt dessa 
bidrag och för vilka aktiviteter? Vidare blir en annan följdfråga 
kring hur dessa aktiviteter och bidrag utvärderas utifrån vad för 
nytta och skillnad som det gör för målgruppen? Förvaltningen 
presenterar i sitt svar att samarbetet med civilsamhället lokal 
gällande nyanländas etablering är välfungerande. Vi får kanske inte 
samma bild förmedlad till oss när vi frågar civilsamhället lokalt i 
Skärholmen. 
  
Vi upplever även att svaret i tjänsteutlåtandet på vår skrivelse är 
generell hållen kring hur samarbetet ser ut idag med 
civilsamhällsaktörer. Framförallt är vi intresserade av hur dialog 
och samverkan med de lokala fotbollsföreningen Newroz FC ser ut? 
Hur samarbetet med Granne till Granne ser ut i dagsläget? Vilket 
stöd får dessa civilsamhällsaktörer i arbetet med att ge nyanlända? 
Tematräffarna låter som en bra och viktig aktivitet, vi ser fram emot 
att ta del av rapportering av deltagande och utvärdering i 
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tertialrapporten samt halvårsrapporten. Tas teman fram från 
förvaltningens håll eller i dialog med de boende utifrån vilka behov 
de uttrycker att det har? 
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2021/899-6 (Godkänd - R 1) Återrapportering kring 
nyanländas etablering. 
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§ 25 
Underlag för budget 2023 med inriktning 2024 och 2025  
- beslutsärende 
SKHLM 2022/111 
 

Beslut  
1. Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
förslag till underlag för budget 2023 med inriktning för 
2024 och 2025 inklusive bilagor. 
2. Skärholmens stadsdelsnämnd överlämnar förslaget till 
kommunstyrelsen för fortsatt beredning. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I ärendet redogörs för de satsningar som förvaltningen planerar för 
planperioden för att bidra till 
att kommunfullmäktiges inriktningsmål uppfylls. Satsningarna har 
sin utgångspunkt i 
förvaltningens kärnverksamhet, de prioriterade områdena i stadens 
budget samt Vision 2040. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande, 
ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag till 
beslut: förvaltningens samt Socialdemokraternas, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. Han ställer dessa 
mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Robin Aygun (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Carl Henrik Kaldaras (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut 
Tjänstgörande ersättaren Anna Hagnefur (V) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ersättaren Sara Soumah (Fi) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till ersättaryttrande. 
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Bilaga 
Förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. 
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Bilaga, förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
2022-04-21 
  
Underlag för budget 2023 med inriktning 2024 och 2025 
  
Salar Rashid m.fl. (S) 
Shamsa Ali Hassan m.fl. (V) 
Sara Soumah EY (Fi) 
Förslag till beslut 
Att delvis godkänna stadsdelsförvaltningens förslag till beslut. 
Att därutöver anföra.  
  
En orolig omvärld 
Underlag för budget 2023 med inriktning 2024 och 2025 är ett 
dokument som ska analysera och prognostisera trender och 
förändringar som sker i både vårt närområde och i vår omvärld. Vi 
lever under en mycket orolig tid, pandemin har globalt sett inte 
hunnit lägga sig och krig har utbrutit i Europa. Ukraina har 
oprovocerat anfallits av Ryssland och tusentals människor har 
dödats samtidigt som miljoner människor har tvingats på flykt till 
följd av ett imperialistiskt, nationalistiskt och fascistiskt anfallskrig. 
Det kommer påverka vår värld både lång tid framåt och i närtid. 
Denna gång behöver hela Europa ge ett skydd för de som flyr. 
Stockholm stad och Skärholmen stadsdelsområde ska vara öppen 
och ge skydd åt de som är på flykt. Det kommer kräva mycket av 
oss alla – men också ge mycket tillbaka till vår stad. 
  
Stockholm behöver nu rikta allt fokus på att ge skydd, ge boende, 
säkra skolgång och underlätta för de som flyr att finna ett arbete. 
Stockholm bör inte ägna sig åt att ett blame-game med andra 
aktörer. Det finns en tid att diskutera exakt vem som betalar vad och 
exakt hur gränssnittet för ansvar ser ut. Det är dock inte nu. När 
huset brinner måste allt fokus vara på att släcka branden. Vi vet att 
det sker mycket i stadens verksamheter för att stärka beredskapen 
just nu men vill samtidigt understryka att det som hände under 
pandemin inte får hända igen. Denna gång måste staden agera 
snabbt och resolut. Det är därför oroande att det i 
kommunstyrelsens årsredovisning inte föreslås några insatser med 
anledning av situationen i Ukraina. 
  
Rent ekonomiskt kommer staden kompenseras av regeringen för 
boendelösningar men det finns i avvaktan på det all anledning att 
tydliggöra att staden nu behöver vidta nödvändiga åtgärder för 
boendelösningar, skola, sociala aktiviteter och 
arbetsmarknadsinsatser. En av de mer konkreta lärdomarna från 
pandemin, som också uppmärksammats av stadens interna 
utvärdering, är att verksamheterna inte litade på att de skulle få 
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ekonomisk kompensation från stadens gemensamma ekonomi och 
därför avvaktade med att fatta beslut om nödvändiga åtgärder. 
Därför borde treåringen redan nu rymma konkreta förslag för att 
säkerställa att stadsdelsnämndens verksamheter inom ovan nämnda 
områden ges goda förutsättningar att möta behoven som kommer 
uppstå. 
  
Avsaknaden av sådana åtgärder riskerar därför att gå ut över 
ordinarie verksamhet. Vissa av stadens verksamheter styrs av ett 
pengsystem där en ny brukare i en verksamhet leder till automatiskt 
ny ersättning. Om de som tillkommer har särskilda behov eller 
pengen inte ersätter per brukare så riskerar massflykten att tvinga 
fram sänkta ambitioner i ordinarie verksamhet. Också av det skälet 
är det viktigt att redan nu bevilja medel för arbetet med att ge 
skydd, skola och jobb samt att tydligt markera att detta kommer 
följas av ökade anslag om situationen så kräver. 
  
En världsstad i miniatyr 
Oppositionen välkomnar visionsdokumentet för ”Skärholmen 2040 
– En världsstad i miniatyr”. Det är glädjande att det finns en tydlig 
målbild för vad Skärholmen ska vara till 2040. Det är även 
välkommet att Skärholmens stadsdelsnämnd är en av de första att 
tydligt arbeta med visionsdokument. Stadsdelen ska genomsyras av 
hållbarhet samt vara nära till kultur och natur. Hade vi suttit i 
majoritet så hade detta dokument vilat på en annan vision för 
Stockholm. Ett Stockholm för alla. Vi som opposition ställer stor 
vikt på att staden ska ställa hållbarhetsfrågor högst upp på agendan. 
 
Arbetsmarknad 
Arbetslösheten i Skärholmen är fortsatt hög. Särskilt illa är det för 
unga, utrikesfödda kvinnor och personer som lever med 
funktionsnedsättning. Även om arbetsmarknaden har hunnit 
återhämta sig så har långtidsarbetslösheten ökat. Redan innan 
pandemin behövde grupper såsom nyanlända kvinnor, personer med 
funktionsnedsättning och unga stöd för att komma ut på 
arbetsmarknaden. Vilket också återspeglas i att det under denna 
mandatperiod sett en successivt ökande andel av de som får 
försörjningsstöd på grund av arbetslöshet. Nu blir behoven ännu 
större när grupper som redan befinner sig lång ifrån arbete riskerar 
att permanentas i arbetslöshet. I denna situation krävs stora 
satsningar från stadens sida, något som dessvärre saknas i den 
gråblåa majoritetens budget. Särskilt oroande är det då att 
årsredovisningen visar ett stort ekonomiskt överskott för 
arbetsmarknadsnämnden som till stor del beror på minskad 
vuxenutbildning. Samtidigt som ekonomin och sysselsättningen 
mycket glädjande växt under det senaste året har matchningen 
försämrats och företagens bild av stadens näringslivsarbete 
försämrats. 
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För att underlätta inträdet på arbetsmarknaden för de som nu flyr 
undan kriget mot Ukraina ska kommunstyrelsen och 
arbetsmarknadsnämnden vidta de åtgärder som krävs för att 
tillgängliggöra språkutbildning och validering. Språkutbildningen 
kan beroende på lagrum antingen bedrivas i form av SFI eller i nära 
samverkan med civilsamhället. Vi ser ett behov av mer ambitiösa 
satsningar, som leder till långsiktigt och stabilt arbete, för 
nyanlända kvinnor. Men också ett bättre stöd för ensamstående 
nyanlända kvinnor med barn att förverkliga deras potential på 
arbetsmarknaden. 
  
  
Fritidsverksamheten 
Det är viktigt att fortsätta arbetet med att nå fler barn och unga i de 
grupper där färre besöker fritidsverksamheten, såsom flickor/tjejer, 
hbtqi + ungdomar, nyanlända och unga med funktionsnedsättningar. 
I det arbetet är det viktigt att lyssna på de unga som detta berör och 
utforma verksamheten så att den även passar dessa grupper. Det 
innefattar även separatistiska rum och tillfällen och därför är det av 
största vikt att verksamheter som Egalia Skärholmen får finnas kvar 
och får en långsiktig finansiering så att den verksamhet och 
kompetens som finns tas tillvara och kan växa än mer. Även om 
fritidsverksamheten kontinuerligt arbetar med normer och 
inkludering så tar det inte bort behovet av separatistiska rum och 
utomstående verksamheter som sitter på expertkompetens som t ex 
Egalia Skärholmen gör. En sådan utomstående expertverksamhet 
bidrar till att kompetens av högsta kvalitet alltid finns i området och 
kan spridas till andra verksamheter. Det går inte att ersätta en 
expertverksamhet med fortutbildning för fritidspersonal, även om 
det också behövs. Både den öppna fritidsverksamheten och 
separatistiska verksamheter måste få finnas i Skärholmen. 
  
  
LSS 
Som förvaltningen skriver så är bedömningsgrunderna för insatser 
inom LSS inte tillräckligt flexibla och individanpassade utan utgår 
utifrån vissa diagnoser, eller personkretsar. Vilket leder till att 
personer som skulle behöva stöd inte får det, eller inte får rätt stöd 
av personer med rätt kompetens. Detta behöver ses över och vi får 
hoppas att det kommer att ändras till det bättre. Utöver denna 
utmaning så måste de som behöver ledsagning och assistans för att 
kunna leva ett värdigt och fritt liv få tillräckligt med stöd. Detta 
innebär att det måste avsättas tillräckligt med pengar för LSS så att 
alla som behöver stöd kan få det och kan få rätt stöd. 
  
Våld i nära relation 
Andelen personer (nästintill 100 % kvinnor) som utsätts för våld i 
nära relation är hög i Skärholmen och här behöver det satsas mer 
resurser till olika insatser; till relationsvåldsteamet, 
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relationsvåldscentrum, till boenden och uppsökande arbete bland 
annat. Stöden som finns måste också vara tillgängliga för personer 
med funktionsnedsättning. Personer med funktionsnedsättning som 
utsätts för våld i nära relation glöms ofta bort och det är en grupp 
som är extra utsatt då de ofta befinner sig i en beroendesituation till 
sin förövare. Funktionalitetsperspektivet behöver finnas med i alla 
delar i arbetet mot våld i nära relation. 
  
Äldreomsorgen 
Äldreomsorgen blev som alla vet särskilt hårt drabbad under 
pandemin och det finns stora upparbetade behov som behöver 
mötas de kommande åren. Samtidigt har medarbetarna fått arbeta 
hårt under lång tid och med dåliga förutsättningar. Vi vill därför öka 
andelen fasta anställningar och minska timanställda i 
äldreomsorgen. Stockholmarna blir allt äldre och behoven av vård 
och omsorg blir mer komplexa, därför behöver staden satsa på 
kompetensutveckling inom äldreomsorgen. Vi måste bygga fler 
seniorbostäder med rimliga hyror för att alla äldre ska kunna känna 
sig trygga i sitt hem. Vi ser nu att färre tackar ja till en plats på 
särskilt boende, med stor sannolikhet på grund av de brister som 
uppdagades under pandemin. Vi vet att den ofrivilliga ensamheten 
ökade kraftigt under pandemin, arbetet med aktivitetscenter är 
därför fortsatt viktigt och ska finnas i hela staden. 
  
Stora satsningar på förebyggande insatser 
År 2022 har haft en oerhört mörk start med flera skjutningar med 
dödlig utgång. Staden måste göra allt för att förhindra att fler barn 
och unga rekryteras till kriminella gäng och erbjuda stöd till de som 
vill lämna den kriminella miljön. Utan att fånga upp barn och unga 
som befinner sig i riskzonen och erbjuda dem alternativ till ett liv i 
kriminalitet kommer våldsspiralen aldrig att brytas. 
Stadsdelsförvaltningarna runt om i staden lyfter nu behovet av att 
skapa bättre förutsättningar för det förebyggande arbetet, det måste 
sluta finansieras genom korta projekt och ständigt införande av nya 
metoder. Vi vill se att den underfinansierade skolan, socialtjänsten 
och fritidsverksamheterna ges bättre resurser under lång tid 
framöver för att kunna arbeta tillsammans. Det är viktigt att det 
finns förutsättningar för stadsdelsförvaltningarna att erbjuda 
lågtröskelverksamheter och tidigt föräldrastöd i hela staden. Stödet 
till, och samarbetet med, civilsamhället behöver bli bättre. Alla 
goda krafter måste arbeta tillsammans för att få stopp på den här 
tragiska utvecklingen. 
  
Trygghet 
Det eskalerade vapenvåldet har fortsatt även under föregående år - 
och hälften av landets alla dödsskjutningar inträffade i Stockholm. 
24 personer har dödats till följd av skjutningar. Trots det ökade 
våldet röstade det grönblåa styret nej till oppositionens förslag om 
att införa Sluta skjut i Stockholm. Trygghet skapas inte enbart bara 
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genom situationella åtgärder, utan det behövs ett långsiktigt arbete 
med välfärdsinvesteringar i skola, kultur och fritid. Sammantaget 
saknas det återigen ett helhetsperspektiv i trygghetsfrågor från den 
grönblå majoritetens sida. Det är dags för en ny politik som drar in 
ungdomar som är i riskzonen (för att rekryteras till kriminella gäng) 
i goda miljöer. Vi föreslog därför i våra budgetförslag massiva 
satsningar på stadsdelarnas förebyggande arbete. 
  
Förskolan 
Inskrivningsgraden i förskolan och attraktionen för förskoleyrken 
måste öka. Driftsekonomin har försvagats och resultaten har räddats 
upp genom ökade statsbidrag och utförsäljningar. Trots att 
skatteintäktsökningen har varit högre än vad som tidigare beräknats 
ligger anslagsökningarna för exempelvis förskola tydligt under de 
kostnadsökningar som verksamheterna i grunden haft. Dessa anslag, 
särskilt inom förskola och skola, har varit helt otillräckliga. Det 
räddas på kort sikt av att staten kompenserat upp verksamheter för 
pandemirelaterade kostnader samtidigt som efterfrågan på vissa 
verksamheter varit lägre under pandemin. I grunden finns det dock 
en svag underliggande ekonomi som riskerar att bli problematisk 
kommande år samtidigt som det finns uppdämda behov i välfärden 
som kommer bli tydliga efter att pandemin bedarrat. 
  
Till det ska läggas i det skifte som skett när det gäller finansiering 
av stadens verksamheter. Tidigare har en betydande del av resultatet 
bestått av exploateringsintäkter. Staden har då sålt mark för 
bostadsbyggande som både på kort och lång sikt gett intäkter till 
staden och bidragit till Stockholms utveckling. Under de senaste 
åren har den grönblåa majoriteten som konstaterats ovan 
misslyckats med bostadsbyggandet och istället tvingats (eller valt) 
att finansiera verksamheten genom att sälja ut kommunala 
fastigheter avsedda för skola, förskola och en bostadsmarknad för 
alla. 
  
Nej till ombildningar – Ja till ökat bostadsbyggande 
När det gäller bostadsbyggandet är år 2021 ytterligare ett förlorat år. 
Att staden klarar bara lite drygt hälften av målet avseende 
byggstarter illustrerar att vi nu kommer allt längre från att klara de 
mål vi alla tidigare varit överens om. Dessvärre innebär bortfallet i 
bostadsbyggande och bostadsplanerandet under åren 2019 till 2021 
att målet om 130 000 bostäder till år 2030 med stor sannolikhet inte 
kommer klaras. Det innebär ökad trångboddhet och att Stockholm 
inte blir en stad för alla. Samtidigt som hyresrätter ibland annat, 
Skärholmen med rimliga hyror säljs ut startas inte heller 
nyproduktion av lägenheter med rimlig hyra. Att nuvarande 
majoritet markanvisat drygt 300 lägenheter i Stockholmshus under 
denna mandatperiod mot 3 700 föregående period är en illustration 
på det. Under året har bostadsbolagen påbörjat byggande av 362 
nya bostäder, vilket är 999 färre än år 2020. Det innebär alltså att 
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byggandet av allmännytta minskat med 73 procent på ett år. 
Tydligare kan nog inte de låga ambitionerna att bygga bostäder för 
alla i vår stad illustreras. Även den långsiktiga bostadsplaneringen 
har misskötts. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 694382 (Godkänd - R 1) Underlag för budget 2023 med 
inriktning 2024 och 2025 - Skärholmens stadsdelsnämnd 

 694374 Bilaga 01 - SDN 24 2023-2025 
 694375 Bilaga 02 - Klimatinvesteringar 2023-2025 
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§ 26 
Månadsrapport per mars 2022  
- beslutsärende 
  
SKHLM 2022/251 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag på 
månadsrapport. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen prognostiserar budget i balans för 2022 efter 
åtgärder, budgetjusteringar, prestationsförändringar och 
resultatöverföringar. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 702538 (Godkänd - R 1) Månadsrapport per mars 2022 
 702536 Bilaga 1 - månadsrapport per mars 2022 
 702537 Bilaga 2 ub071a mars 2022 
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§ 27 
Fyllnadsval till Skärholmens stadsdelsnämnds 
pensionärsråd  
- beslutsärende 
SKHLM 2022/219 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner vad som anges i detta 
tjänsteutlåtande utser Lars Malmqvist som ersättare i nämndens 
pensionärsråd resterande del av år 2022. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämndens pensionärsråd är ett rådgivande organ till 
stadsdelsnämnden i frågor kring äldres levnadsförhållanden i 
stadsdelen. Stadsdelsnämnden väljer varje år ledamöter till rådet. En 
plats är obesatt av PRO. Förvaltningen föreslår att 
stadsdelsnämnden väljer den av SPF Seniorerna nominerade Lars 
Malmqvist till att fylla den obesatta platsen. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 693722 (Godkänd - R 1) Nominerad ersättare 2022 
Pensionärsrådet 
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§ 28 
Nytt datum för majnämnd 2022  
- beslutsärende 
  
SKHLM 2022/290 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden beslutar att avslå förvaltningens förslag om att 
ändra datum för majnämnd. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid Skärholmens stadsdelsnämnds sammanträde den 18 november 
2021 fastställdes sammanträdesdatumen för Skärholmens 
stadsdelsnämnd 2022. För att ändra ett sammanträdesdatum behöver 
ett nytt beslut fattas. 
Förvaltningen föreslår att Skärholmens stadsdelsnämnd beslutar att 
flytta sitt sammanträde från den 19 till den 24 maj. Detta så att 
stadsdelsnämndens ordförande, vice ordförande 
och förvaltningschef ska kunna delta på S:t Eriksmiddagen den 19 
maj. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar avslag på förvaltningens förslag 
till beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
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§ 29 
Stadsgemensam visselblåsarfunktion  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2022/14 
 

Beslut  
1. Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och lämnar det som svar på remissen. 
2. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunfullmäktige beslutade i budget för 2022 att 
kommunstyrelsen ska inrätta en stadsgemensam 
visselblåsarfunktion. 
Stadsledningskontoret föreslår att ansvaret för funktionen anges i ett 
tillägg i kommunstyrelsens reglemente. 
Förvaltningen anser att förslaget om en intern visselblåsarfunktion 
centralt placerad är ändamålsenligt. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Carl Henrik Caldaras (V) anmäler för 
Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som 
sitt ersättaryttrande, ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut samt att beslutet ska förklaras omedelbart justerat. 
Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag till beslut: 
förvaltningens samt Socialdemokraternas, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. Han ställer dessa 
mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Robin Aygün (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Carl Henrik Kaldaras (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut 
Tjänstgörande ersättaren Anna Hagnefur (V) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Sara Soumah (Fi) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till ersättaryttrande. 
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Bilaga 
Förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. 
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Bilaga, förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
2022-04-21 
  
Stadsgemensam Visselblåsarfunktion 
  
Dnr SKHLM 2022/14 
  
Salar Rashid m.fl. (S) 
Shamsa Ali Hassan m.fl. (V) 
Sara Soumah EY (Fi) 
Förslag till beslut 
  
Att delvis godkänna förvaltningens svar på remiss. 
Att därutöver anföra följande 
  
Vi välkomnar en stadsgemensam visselblåsarfunktion enligt den 
nya lagen, som innebär ett stärkt sekretesskydd jämfört med 
nuvarande visselblåsarlag. För att skyddet ska gälla för den som i 
arbetsrelaterat sammanhang rapporterar om missförhållanden, där 
det finns ett allmänintresse att uppgifterna kommer fram, krävs att 
rapporteringen görs i en kanal som omfattas av lagen. 
  
Det är rimligt att en central visselblåsarfunktion placeras vid 
stadsledningskontoret, men vi skulle gärna vilja veta om även andra 
organisationsformer har övervägts. Det är viktigt att staden tar fram 
tydliga arbetssätt såväl för ansvariga för visselblåsarfunktionen som 
för de som vill rapportera om missförhållanden. En god samverkan 
med de fackliga organisationerna är av stor vikt i detta 
sammanhang. Visselblåsarfunktioner skapar arbetsplatser som inte 
längre är tysta, när en tysthetskultur förekommer skapar det 
arbetsmiljöproblem. Detta har kommit att bli ett stort problem inom 
svensk välfärd, vilket såväl fackföreningarna som deras motparter 
har lyft i flertalet rapporter. 
  
Några kommunala bolag har sedan tidigare egna 
visselblåsarfunktioner, som organiserats på olika sätt, men då de 
inrättats före den nya lagen instämmer vi i förslaget att berörda 
bolag inom Stadshus AB ska besluta att dela den stadsgemensamma 
funktionen. I det fortsatta arbetet är det viktigt att även ta vara på 
bolagens erfarenheter av sina egna funktioner. Inte minst gäller det 
möjligheterna för att även underkonsulter och underleverantörer kan 
omfattas. 
  
Eftersom den nya lagen även gäller privata företag, berör också 
privata aktörer som bedriver verksamhet finansierad med 
kommunala medel. För dessa gäller även begränsningen att bara 
företag med 50 eller fler arbetstagare berörs, vilket gör att 
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exempelvis alla mindre privata hemtjänstföretag eller LSS-
verksamheter undantas. Vi vill därför att staden undersöker om även 
dessa företag ska kunna ansluta sig till den stadsgemensamma 
funktionen. Vi anser att detta är av högsta vikt då en tystnadskultur 
lika gärna kan uppstå på mindre hemtjänstföretag. Vissa 
organisationsforskare menar att själva uppkomsten av 
tystnadskulturer hänger tätt samman med framväxten av new public 
management, styrformen bidrar så att säga till att urholka lojaliteten 
till och omsorgen av omsorgstagaren. I stället premieras tid och 
ekonomi framförallt, Oppositionen vill något annat, vi vill komma 
bort från en omsorg där budget och tid värderas högre än kvaliteten. 
Vi anser att en tillitsstyrd verksamhet ger de bästa förutsättningarna 
för att personal ska kunna yttra sin mening och sätta 
omsorgskvaliteten i fokus. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/14-2 (Godkänd - R 1) Svar på remiss. 
 SKHLM 2022/14-1.1 (Godkänd - R 1) KS 2021/1703 

Tjänsteutlåtande - Stadsgemensam visselblåsarfunktion 
 SKHLM 2022/14-1.2 Bilaga - Kommunstyrelsens 

reglemente 
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§ 30 
Stockholms stads strategi för fritids- och ungdomsgårdar  
- svar på remiss 
SKHLM 2022/133 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kulturnämnden har beslutat om en strategi för fritids- och 
ungdomsgårdar som har skickats på remiss av kommunstyrelsen. 
Strategin ska vara ett stöd i arbetet med att utveckla en likvärdig 
fritidsverksamhet av hög kvalitet. Fritids- och ungdomsgårdarna i 
Stockholms stad ska, enligt strategin, skapa framtidstro och ge unga 
förutsättningar att växa. Stadens fritids- och ungdomsgårdar föreslås 
arbeta utifrån fem målområden. Strategin innehåller även förslag på 
indikatorer som gårdarna ska följas upp utifrån. 
Förvaltningen anser att en standard för fritids- och ungdomsgårdar i 
Stockholms stad är viktig för att barn och unga i staden ska mötas 
av samma kvalitet oavsett vart de bor. Förvaltningen vill särskilt 
lyfta vikten av att det i strategin för stadens fritidsgårdar är centralt 
att synliggöra kopplingen till den av staden redan antagna Strategin 
för att minska risken att barn, unga och unga dras in i kriminalitet 
(2019) där en av fyra övergripande utgångspunkter är just 
”Förskola, skola och fritid som skyddsfaktorer”. Förvaltningen ser 
att strategierna sammankopplade skulle skapa mycket goda 
förutsättningar för trygga och säkra fritidsgårdar liksom attraktiva 
och breddade fritidsgårdar. Utan denna koppling ser förvaltningen 
en risk för splittring i utvecklingen av stadens fritidsgårdar. 
Förvaltningen anser även att det i uppföljningen behövs en röd tråd 
mellan de styrdokument som på olika sätt berör och rör samma 
verksamhet. Förvaltningen menar att Strategin för fritidsgårdar 
med fördel skulle kunna följas upp inom ramen för respektive 
förvaltnings handlingsplan för Strategin för att minska risken att 
barn, unga och unga vuxna dras in i kriminalitet som revideras 
årsvis, och att arbetet i övrigt planeras och följs upp i det årliga 
verksamhetsplanearbetet. 
  
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande, 
ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 

Sida 33 (66)



Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2022 
 

2022-04-21 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag till 
beslut: förvaltningens samt Socialdemokraternas, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. Han ställer dessa 
mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Särskilt uttalande 
Ordförande Johan Kling (C) anmäler för Moderaterna, 
Centerpartiet, Liberalerna och Miljöpartiet, ett särskilt uttalande 
enligt bilaga 2. 

Reservation 
Vice ordförande Salar Rashid (S) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Robin Aygun (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ledamoten Jamila Hassan Khali (S) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Carl Henrik Kaldaras (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut 
Tjänstgörande ersättaren Anna Hagnefur (V) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ersättaren Sara Soumah (Fi) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till ersättaryttrande. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. 

Bilaga 2 
Särskilt uttalande, Centerpartiet, Moderaterna, Liberalerna och 
Miljöpartiet. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
2022-04-21 
  
Strategi för fritids- och ungdomsgårdar 
  
Salar Rashid m.fl. (S) 
Shamsa Ali Hassan m.fl. (V) 
Sara Soumah EY (Fi) 
Förslag till beslut 
Att delvis godkänna förvaltningens svar på remiss. 
Att därutöver anföra. 
  
Vi välkomnar att kulturförvaltningen tagit fram en strategi för 
Stockholm stads fritids- och ungdomsgårdar. Strategin lutar sig mot 
en bild som vi inom oppositionen länge fastslagit att fritids- och 
ungdomsgårdarnas förutsättningar att bedriva kvalitativ, jämlik, 
jämställd och meningsfull fritidsverksamhet är avgörande för att 
unga ska få en meningsfull fritid. 
  
Den borgerliga majoriteten i Skärholmens stadsdelsnämnd har länge 
hindrat utvecklingen av fritidsverksamheten med argumentet att vi 
bör invänta denna utredning innan vi fastslår några strategier 
gällande vår egen fritidsverksamhet. Det denna utredning idag 
pekar på är att detta område är i ett stor behov av ökade insatser på 
ett flertal plan. Fritids- och ungdomsverksamheterna är ett område 
där stora besparingar gjorts tidigare under den grönblåa 
mandatperioden så behovet av satsningar är skriande. 
  
En viktig faktor som vi saknar i strategin är 
kommunikationsstrategier för att nå ut till målgrupperna. Det är 
tydligt att stadens verksamheter inte når ut med information om sina 
aktiviteter till alla barn och unga. Det vore därför intressant att 
lägga till en del i strategin som berör utveckling av 
kommunikations-och dialoginsatser för att både informera och ta 
del av synpunkter och förslag från målgrupperna. Bättre 
kommunikation kring verksamheterna är även viktiga för fler att ta 
del av som vårdnadshavare, skola, fältassistenter och socialtjänst. 
  
Vi hade tidigare även ett ungdomsråd i Skärholmen som fortfarande 
än idag är inaktiv och som den borgerliga majoriteten inte har tagit 
vara på. Nu när stadsdelsnämnden har valt att återta 
fritidsverksamheter i egen regi, så hade våra förslag till budgetar 
inneburit att Skärholmens stadsdelsförvaltning till exempel hade fått 
utökad driftbudget för en ungdomssatsning fritidsgårdar i en jämlik 
återstart med bland annat ökade medel för förstärkt 
fritidsverksamhet för barn och unga med funktionsvariation, ökad 
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driftsbudget för fritidsgårdar och lokal kulturverksamhet genom 
högre bemanning och ökat öppethållande fritidsgårdarna. 
  
Vi är därför förvånade över hur majoriteten väljer att hantera en så 
viktig strategi utan att också tilldela budget med nödvändiga 
resurser för att ge kulturförvaltningen och stadsdelsnämnderna 
verkliga förutsättningar att kunna genomföra och uppfylla strategins 
uppdrag och mål. Vi anser att utan extra tillsatta medel är strategin 
tandlös. Mål som att säkra jämställdheten, jämlikheten och 
tryggheten på dagens fritidsgårdar blir svåra att uppnå när det idag i 
form av tillgänglighet och öppethållande av tider är otillräckliga i 
Skärholmen för att kunna bedriva meningsfull verksamhet för alla. 
  
Utredningen föreslår att samtliga stadsdelsförvaltningar gör en 
genomlysning av lokaler där ungdomsverksamhet bedrivs. Strategin 
borde därför inkludera mål kring anpassningar och åtgärder i 
lokalfrågan. Utökade resurser och ett starkare barnrättsperspektiv är 
viktigt för att möjliggöra en meningsfull fritid för barn och unga i 
Stockholm. Samma gäller målet om att öka andelen utbildade 
fritidsledare, det är en väldigt bra målsättning men blir svår att 
uppnå utan tillskott av ekonomiska medel för att rekrytera och 
behålla kompetent personal. Vi anser även att målet om att unga 
som upplever fritids- och ungdomsgården som trygg kräver många 
insatser för att uppfyllas. I utredningen föreslås till exempel att 
staden tillsätter en arbetsgrupp för att anta en stadsövergripande 
plan för hur fritids- och ungdomsgårdar hanterar kriser och 
upprätthåller trygghet. Detta borde strategin också ta upp och sätta 
mål kring för att säkerhetsställa att personal får rätt utbildning i det 
arbetet. För att uppfylla målet om att vara nöjd med aktiviteterna 
krävs det även resurser och ekonomiska medel för att målgruppen 
ska få verkliga möjligheter att påverka utbudet och tryggheten på 
verksamheten för att förverkliga de önskade aktiviteterna och 
genomföra trygghetsskapande åtgärderna. 
  
Avslutningsvis håller vi med om att stadsdelsförvaltningens viktiga 
påpekande om att synliggöra kopplingen till stadens redan antagna 
strategi för att minska risken att barn, unga och unga dras in i 
kriminalitet (2019) där en av fyra övergripande utgångspunkter är 
just ”Förskola, skola och fritid som skyddsfaktorer”. Vi vill dock 
framhålla att detta styrdokument inte ensamt kan svara upp mot 
målet om att ge alla barn en meningsfull fritid. Det primära arbetet 
måste alltid utgå ifrån att alla barn och unga oavsett 
socioekonomisk bakgrund, kön, trosuppfattning, sexuell läggning 
och tillhörighet ska kunna känna sig välkomna i vår 
fritidsverksamhet. 
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Centerpartiet, Moderaterna, Liberalerna 
och Miljöpartiet 
Ärende 30 
Stockholm stads strategi för fritids- och ungdomsgårdar 
  
Johan Kling (C) m.fl 
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
Conny Gabrielsson (L) m.fl. 
Sara Grolander (MP) m.fl 
  
  
  
Särskilt uttalande 
Fritids – och ungdomsgårdar är en väldigt viktig del av ungas liv. 
En fritid med hög kvalité kan jämna ut livsvillkor och stärka unga 
genom att erbjuda en rik och meningsfull fritid av hög kvalitet för 
alla. Vi är därför väldigt glada att det för första gången på många 
årtionden tagits fram en strategi för hur stadens fritidsgårdar ska 
utvecklas för att säkerställa att alla, oavsett var i staden man bor, har 
tillgång till en fritidsverksamhet med hög kvalité. 
Samtidigt vet vi att förutsättningarna för unga ser olika ut i olika 
delar av staden. I områden som Skärholmen, som har svagare 
socioekonomiska förutsättningar, finns det fler kända riskfaktorer 
för att dras in i kriminalitet eller annat normbrytande beteende än i 
andra delar av staden. Vi ser därför våra fritidsgårdar som en viktig 
skyddsfaktor som har möjlighet att fånga upp och arbeta aktivt med 
unga som riskerar att fara illa. Arbetet med unga i riskzon för att 
dras in i kriminalitet utgår från Strategin för att minska risken att 
barn, unga och unga vuxna ska dras in i kriminalitet. Som 
förvaltningen påtalar saknas koppling till denna strategi. 
I det pågående utvecklingsarbetet som vi utför sen övertagandet av 
fritiden så är det förebyggande arbetet med en attraktiv fritid för alla 
viktigt, men lika viktigt är det främjande sociala arbetet. Vi skulle 
därför gärna se ett större fokus på det främjande sociala arbete i 
strategin och en tydlig koppling till Strategin för att minska risken 
att barn, unga och unga vuxna ska dras in i kriminalitet. 
                                       
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/133-2 (Godkänd - R 1) Strategi för fritids- 
och ungdomsgårdar. 

 SKHLM 2022/133-1.3 Bilaga 1 - Stockholms stads strategi 
för fritids- och ungdomsgårdar 
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§ 31 
Handlingsplan för främjande av psykisk hälsa genom 
fysisk aktivitet bland ungdomar i Stockholms stad - 
återrapportering efter kontorsremiss  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2022/54 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och lämnar det som svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Idrottsnämnden har beslutat om en handlingsplan för främjande av 
psykisk hälsa genom fysisk aktivitet bland ungdomar i Stockholm 
stad och som nu har skickats på remiss från Kommunstyrelsen. I 
handlingsplanen beskrivs nuläge och pågående insatser inom 
området bland stadens förvaltningar. Därutöver listas ett antal 
insatser som kan bli aktuella för att främja den psykiska hälsan 
framöver. Syftet med handlingsplanen är samverkansinsatser mellan 
stadens nämnder för att förbättra den psykiska hälsan. Prioriterade 
målgrupper i handlingsplanen är ungdomar/unga vuxna 13-20 år, 
tjejer, ungdomar med låg socioekonomisk bakgrund samt ungdomar 
med funktionsnedsättning. 
Förvaltningen anser att handlingsplanen på ett bra sätt ger exempel 
på hur stadens förvaltningar genom samverkan kan främja den 
psykiska hälsan genom fysisk aktivitet bland ungdomar. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt 
ersättaryttrande, ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. 
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2022-04-21 
  
Handlingsplan för främjande av psykisk hälsa genom fysisk 
aktivitet bland ungdomar i Stockholms stad 
  
Dnr SKHLM 2022/54 
Salar Rashid m.fl. (S) 
Carl Henrik Caldaras m.fl. (V) 
Sara Soumah EY (Fi) 
  
Särskilt uttalande 
Idrott och fysisk aktivitet är viktiga verktyg för att förebygga 
psykisk ohälsa. Vi välkomnar därför handlingsplanen som pekar på 
flera viktiga aspekter för staden att ha med i framtida arbete mot 
psykisk ohälsa. Inte minst är det viktigt att uppmärksamma 
skillnader i psykisk hälsa mellan könen och mellan olika 
socioekonomiska bakgrunder. 
Vi välkomnar att handlingsplanen pekar på möjligheten till att 
skapa regelbundna motionstillfällen inom Transformators 
verksamheter och föreslår därför att frågan ska utredas. Ökad fysisk 
aktivitet har visat sig vara en viktig komponent när det gäller att öka 
motivationen hos unga individer. Detta går i linje med insatser som 
främjar arbete och studier, och som leder till att unga får en aktiv 
fritid. Det är dock viktigt att poängtera att förebyggande arbete mot 
ungas psykiska ohälsa måste komma in i ett tidigare stadium. I de 
aktiviteter som erbjuds idag för att öka välmående och hälsa bör det 
även finnas tydliga jämställdhets- och socioekonomiska analyser. 
Gymträning kanske inte passar alla och därför bör man bredda 
utbudet till olika typer av träningsformer. 
Vidare bör det tilläggas att för att idrotten ska komma fler till del, 
samt vara ett brett hälsofrämjande verktyg, så behövs flera fysiska 
platser där idrott kan utövas. Tillgången till idrottsplatser, 
idrottshallar, simhallar och fotbollsplaner är mycket begränsade i 
Stockholm. Staden ligger långt efter i byggnationen av 
idrottsanläggningar och fyller inte behoven i Stockholm. Staden är i 
många fall sämst i klassen när det kommer till andel ytor att utöva 
idrott på per invånare. Majoriteten gör för lite för att komma till 
bukt med detta problem. Som exempel kan multihallen i Vårberg 
nämnas, enligt vår plan hade hallen stått färdig redan i år. Tyvärr 
har majoriteten i dagsläget inte ens påbörjat bygget. Anledningen är 
att man inte vill låta staden bygga anläggningar. Istället satsar man 
på dyra privatiseringar. De som drabbas är både stockholmare och 
idrottsföreningar som i framtiden kommer få stå för kostnaderna. 
Majoriteten måste därför inse att det inte duger att invänta privata 
aktörer för olika byggen, ansvaret måste tas av staden. 
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Handlingar i ärendet 
 SKHLM 2022/54-4 (Godkänd - R 1) Handlingsplan för 

främjande av psykisk hälsa genom fysisk aktivitet. 
 SKHLM 2022/54-5 Bilaga 1 - Handlingsplan för främjande 

av psykisk hälsa genom fysisk aktivitet bland ungdomar i 
stockholm stad. 
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§ 32 
Slutbetänkande Hälso- och sjukvårdens beredskap - 
struktur för ökad förmåga (SOU 2022:6)  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2022/171 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Regeringen beslutade den 9 augusti 2018 att tillsätta en särskild 
utredare för att göra en översyn av hälso- och sjukvårdens 
beredskap inför och vid allvarliga händelser i fredstid och höjd 
beredskap. I slutbetänkandet föreslås hur hälso- och sjukvårdens 
förmåga att hantera sådana händelser långsiktigt bör utvecklas. 
Bland annat föreslås att staten ska få större befogenheter att besluta 
om omfördelning av resurser mellan regionerna i en krissituation. 
Förslaget innebär att andra kommuner och regioner ska vara 
skyldiga att bistå varandra om man bedömer att resurserna inte är 
tillräckliga för att utföra vård som inte kan anstå. En region ska 
emellertid inte behöva göra detta om de själva riskerar att hamna i 
ett läge där man inte kan uppnå en vård som inte kan anstå. 
Även om regionerna under pandemin hjälpte varandra på frivillig 
väg är förvaltningen positiv till att staten ges befogenheter att i 
sådana lägen besluta om omfördelning av resurser mellan 
regionerna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/171-2 (Godkänd - R 1) Svar på remiss. 
 SKHLM 2022/171-1.2 Slutbetänkande Hälso- och 

sjukvårdens beredskap - struktur för ökad förmåga (SOU 
2022:6) Del 1 

 SKHLM 2022/171-1.1 Slutbetänkande Hälso- och 
sjukvårdens beredskap - struktur för ökad förmåga (SOU 
2022:6) Del 2 
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§ 33 
Ökade möjligheter till användning av välfärdsteknik inom 
äldreomsorgen  
- svar på remiss 
SKHLM 2022/173 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens skrivelse 
som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd har tagit emot en remiss från 
kommunstyrelsen och ombeds svara på Socialdepartementets 
departementspromemoria ”Ökade möjligheter till användning av 
välfärdsteknik inom äldreomsorgen”. Promemorian har tagits fram 
vid beredning av betänkandet Framtidens teknik i omsorgens tjänst 
(SOU 2020:14) som inkom i mars 2020 till regeringen. Vid 
beredningen på departementet framkom att förslagen i vissa delar 
bör ändras och att analysen av förslagens förenlighet med 
dataskyddslagstiftningen behöver fördjupas. I promemorian lämnas 
förslag som reglerar användningen av digital teknik inom 
socialtjänstens äldreomsorg, vissa krav på dataskyddsåtgärder vid 
socialtjänstens användning av digital teknik samt 
informationssäkerhetsstärkande åtgärder inom socialtjänsten. 
Förvaltningen ställer sig positiv till promemorians förslag av 
ändringar i lagrummen. Det är positivt för både handläggning och 
utförande att lagarna förtydligas på området teknikanvändning i 
äldreomsorgen. Utvecklingen av digitala hjälpmedel, främst aktiva 
och passiva larm, sensorer och monitorering har kommit långt och 
går snabbt. För att kunna sikta på att vara en äldreomsorg i 
världsklass måste digital teknik testas och utforskas, dock är det av 
yttersta vikt att det sker utan risk för den enskildes integritet. 
Förvaltningen ställer sig positiv till de förslag som läggs fram med 
bibehållen grund i att socialtjänstens insatser bygger på frivillighet. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/173-2 (Godkänd - R 1) Svar på remiss av 
Ökade möjligheter till användning av välfärdsteknik inom 
äldreomsorgen. 

 SKHLM 2022/173-1.2 Ökade möjligheter till användning av 
välfärdsteknik inom äldreomsorgen 
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§ 34 
Revidering av samverkansavtal med SISAB gällande 
utbildningslokaler  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2021/1023 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningen tjänsteutlåtande 
och översänder yttrandet till kommunstyrelsen. 
2. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat ”Revidering av samverkansavtal 
med SISAB gällande utbildningslokaler, KS 2021/992”. 
Kommunstyrelsen har i uppdrag att revidera samverkansavtalet 
med SISAB i huvudsakligt syfte att effektivisera byggprocesser och 
skapa incitament att minska stadens kostnader. 
Revideringen innebär en ny grundschablon och att den befintliga 
nybyggnationsrabatten tas bort. Samtidigt ökar Sisabs åtagande 
inom flera områden som t ex vatten- och avloppsabonnemang. 
För nämnden innebär revideringen att hyreskostnad förskolor ökar 
med cirka 2 mnkr per år, samtidigt som kostnader för Sisabs ökade 
åtaganden avgår. Schablonförändringarna och att 
nybyggnationsrabatten tas bort medför att nyproduktion blir dyrare 
för nämnderna. 
Förvaltningen anser att revideringen är bra ur ett koncernperspektiv 
för att hålla nere stadens investeringsutgifter. Skärholmen som är en 
växande stadsdel med flera nya förskolor under byggnation och 
planering kan behöva arbeta för mer kostnadseffektiva lösningar. 
Ett nytt samverkansavtal föreslås gälla från och med 1 juli 2022. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2021/1023-2 (Godkänd - R 1) Revidering av 
samverkansavtal mellan SISAB. 

 SKHLM 2021/1023-1.4 KS 2021/992 Bilaga 1 
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§ 35 
Trafikförändringar i SL-trafiken 2022/2023 (T23)  
- svar på remiss 
SKHLM 2022/172 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Trafikförvaltningen har inkommit med remiss gällande underlag till 
förslag på trafikförändringar i SL-trafiken inför tidtabellskifte i 
december 2022. Stadsdelsnämndsområdet berörs av förslaget 
gällande linje 710, 740 samt 153. 
Förvaltningen efterfrågar för linje 135 fler sena avgångar samt 
bussförbindelse till Mälarhöjdens ridskola, flytt av hållplats närmare 
ridskolan samt förbindelse till Sätrastrandsbadet. Att 
pendlingsbåtslinje 89 har ett stopp vid kajen vid Mälarhöjdsbadet 
efterfrågas under sommarsäsongen. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Johan Kling (C) hör att det finns två förslag till 
beslut: förvaltningens samt Socialdemokraternas, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande. Han ställer dessa 
mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Särskilt uttalande 
Ordförande Johan Kling (C) anmäler för Centerpartiet, 
Moderaterna, Liberalerna, Miljöpartiet, Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande ett 
särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Centerpartiet, Moderaterna, Liberalerna, 
Miljöpartiet, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet, Feministiskt 
initiativ, som sitt ersättaryttrande. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Centerpartiet, Moderaterna, Liberalerna, 
Miljöpartiet, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet, Feministiskt 
initiativ, som sitt ersättaryttrande 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
21 april 2022 
  
Trafikförändringar i SL-trafiken 2022/2023 
  
Johan Kling (C) m.fl. 
 Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
 Conny Gabrielsson (L) m.fl. 
                                                                                                             
                                                                                              Wilhelmi
na Liewendahl  (MP) m.fl 
Salar Rashid m.fl. (S) 
Anna Hagnefur m.fl. (V) 
Sara Soumah EY (Fi) 
  
  
  
  
Särskilt uttalande 
Varje år skickar Region Stockholms ut en kollektivtrafiksremiss till 
samtliga stadsdelsnämnder och vissa facknämnder för synpunkter. 
Från Skärholmens stadsdelsnämnd vet vi att kollektivtrafiken är en 
viktig del i människors vardag och den måste fungera smidigt, 
oavsett var i Stockholm du bor. I vår dialog med förvaltningen i 
Skärholmen har vi valt att slå vakt om några viktiga delar i förslaget 
till svar på remiss, som behandlas på stadsdelsnämndens möte i 
april. Vi vill uppmana regionens tjänstemän och politiker att hjälpa 
oss att utveckla 127-området ytterligare, och vi vill därför belysa tre 
delar in remissvaret. 
  
Båtlinje 89 
Vi har sökt och satsat stora medel från Stockholm vid vatten för att 
stärka Sätraskogen och vår strandlinje som besökspunkt. I 
samarbete med lokala föreningar gör vi stora satsningar på att göra 
vår stadsdel ännu mer attraktiv. Satsningarna syftar både till 
platsaktivering för att öka tryggheten, och förväntas också innebära 
en avsevärd förstärkning av strandlinjen som målpunkt under hela 
året. Vi erbjuder skärholmsborna såväl rekreativa värden, som goda 
förutsättningar för stärkt gemenskap på olika platser. 
Båtlinje 89 som går mellan Klara Mälarstrand – Tappström är här 
för att stanna så även i Skärholmen. Ett första steg är att region 
Stockholm vågar satsa på sommartrafik som angör vår stadsdel, 
förslagsvis vid bryggan vid Mälarhöjdsbadet. Detta skulle inte bara 
möjliggöra för våra invånare att pendla till arbetet och staden, det 
skulle också ge Stockholms och Ekerös invånare en ny och smidig 
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väg in till ett av Stockholmsregionens mest spännande, expansiva 
områden, nämligen Skärholmen. De nya båtarna tillåter även cyklar, 
vilket skulle underlätta för många cykelpendlare att delvis kunna 
cykelpendla utan att behöva cykla hela vägen. Ett båtstopp skulle 
även stärka attraktiviteten för målpunkten Sätraskogens 
naturreservat. Om båten i framtiden angör vår stadsdel ser vi även 
kvällsturer som en självklarhet. Vem vill inte strosa i Engelska 
parken, äta en bit mat på Cafe Lyran eller ta en romantisk promenad 
längs Mälarens strand. 
  
Buss 135 
Mälarhöjden och Vårberg, linjesträckning bör ses över och 
förstärkas. Under sommaren vill vi be Stockholmsregionens 
trafikförvaltning att se över möjligheten för bussen att göra 
extrastopp vid Sätrastrandsbadet. Vägen ner till badet från 
busshållplatsen är besvärlig att ta sig fram på för våra äldre 
medborgare och personer med funktionsvariation. I samband med 
att vi tillgängliggör vår vackra strandlinje, bör det även 
kompletteras med en tillgänglig kollektivtrafik. Det bidrar till att 
Skärholmen och hela Stockholm blir en ännu mer attraktiv 
besökspunkt. 
  
En extra hållplats vid Mälarhöjdens ridskola i Sätra, eftersom det i 
dagsläget är långt att gå från befintlig kollektivtrafik. Ridskolan 
används främst av unga tjejer och deras trygghet skulle öka markant 
om de fick möjlighet att ta bussen istället för att gå till ridskolan. 
Dessutom bör kvällstidstabellen ses över för att skapa smidigare 
avgångar för dem som jobbar sena kvällar, och därmed ska slippa 
gå hem i mörkret. Senare avgångar vore en viktig del i vårt 
gemensamma trygghetsarbete. 
  
Buss 153 
Buss 153 är ett smidigt sätt att pendla från Bredäng till 
Kungsholmen, morgonen som kväll. Bussen fyller en viktig 
funktion för den som arbetar eller studerar i den delen av staden. 
Det är med oro vi ser att regionens tjänstemän nu föreslår 20-
minuterstrafik istället för 15-minuterstrafik. Att dra ner en tur i 
timmen kan vara ett första steg mot att avveckla bussen. När 5 nya 
hållplatser föreslås kommer det bidra till ytterligare resenärer på 
sträckan. Att då minska turtätheten sänder dubbla signaler, och 
istället bör turtätheten öka. 
  
Buss 710 och 740 
Vi anser att människor som är beroende av kollektivtrafiken som 
inte har bil bortprioriteras när man drar ner på kortturerna mellan 
sträckan Kungens kurva och Skärholmen. Förbindelserna mellan 
Kungens kurva och Skärholmen är viktiga för utvecklingen av 
Skärholmen. Många invånare är beroende av att kunna åka över 
med kollektivtrafik till Kungens kurva för att handla. Vi ser därför 

Sida 47 (66)



Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2022 
 

2022-04-21 

också att regionen sänder fel signaler till kollektivtrafikanter om 
man drar ner på kortturerna för linje 710 och 740. 
  
Avslutningsvis vill vi från Skärholmens stadsdelsnämnd poängtera 
att den regionala utvecklingsplanen pekar ut Skärholmen 
tillsammans med Kungens kurva som en viktig del i 
Stockholmsregionens fortsatta utveckling. För at Fokus Skärholmen 
ska blir riktigt bra måste allting fungera.  En väl fungerande 
kollektivtrafik är en viktig aspekt för att vi tillsammans ska kunna 
bygga ett Skärholmen för framtiden och en världsstad i miniatyr. 
  
  
  
  
 
  
  

  

  
  
  
  

  

  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/172-2 (Godkänd - R 1) SKHLM 2022/172. 
 SKHLM 2022/172-1.2 Trafikförändringar i SL-trafiken 

2022/2023 (T23) 
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§ 36 
Samråd om betydande miljöpåverkan för Spårväg Syd 
(Flemingsberg-Skärholmen-Älvsjö)  
- anmälningsärende 
SKHLM 2021/1037 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2021/1037-9 Försättsblad - Samråd om betydande 
miljöpåverkan för Spårväg syd. 

 SKHLM 2021/1037-8 Protokollsutdrag § 19 med 
tjänsteutlåtande från Kommunstyrelsens möte 2022-02-23. 
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§ 37 
Handlingsplan för nya bad  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/50 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/50-7 Handlingsplan för nya bad - försättsblad. 
 SKHLM 2022/50-8 (Godkänd - R 1) Handlingsplan på nya 

bad. 
 SKHLM 2022/50-1.1 Kontorsremiss: Handlingsplan för nya 

bad - svar önskas senast 18 mars 2022 (2/5) 
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§ 38 
Vidaredelegation av beslutanderätt: gemensam 
upphandling av stödsystem stadens pedagogiska 
verksamheter  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/97 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/97-5 Vidaredelegation av beslutanderätt. 
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§ 39 
Vidaredelegation av beslutanderätt: gemensamma 
upphandlingar av utvecklingsinsatser för chefer och 
medarbetare  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/99 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/99-6 Vidaredelegation Utvecklingsinsatser. 
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§ 40 
Cykelparkeringar i naturreservat  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/167 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/167-3 Försättsblad cykelparkeringar i 
naturreservatet SKHLM 2022/167. 

 SKHLM 2022/167-2 Remissvar Reservatstillstånd 
cykelparkeringar 

 SKHLM 2022/167-1.4 Bilaga Skiss Bredängs camping 
 SKHLM 2022/167-1.3 Bilaga Skiss Bredängsbadväg 
 SKHLM 2022/167-1.12 Bilaga Skiss Skärholmens gård 
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§ 41 
Ändrad användning från skola/föreningslokal till saluhall  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/199 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Tjänstgörande ersättaren Mari Malm (SD) anmäler för 
Sverigedemokraterna, ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
2022-04-21 
Dnr Skhlm 2022/199 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Mari Malm (SD) 
Ändrad användning av skola/föreningslokal till Saluhall 
Särskilt uttalande 
  
Vi från Sverigedemokraterna välkomnar denna förändring av 
lokalen till en saluhall. Det blir många välkomna arbetstillfällen och 
fler lika välkomna näringsidkare. 
Vi vill i sammanhanget lyfta fram att vi gärna vill se fler 
serveringsplatser såsom pubar, barer, restauranger med 
utskänkningstillstånd i denna saluhall. Dessvärre är Skärholmens 
centrum kraftigt eftersatt på den punkten. Det lilla centrumet i Sätra 
inhyser inte mindre än fyra olika restauranger/pizzerior med 
utskänkningstillstånd. Skärholmen centrum som är det största 
centrumet i stadsdelen har enbart en pub med utskänkningstillstånd. 
Om Skärholmen i framtiden ska bli någon form av världsstad, så 
kräver det att det finns i ett rikt uteliv även efter klockan sju på 
kvällen. I annat fall förblir Skärholmen en mossig förort till allt det 
roliga som sker på annan plats. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/199-6 Försättsblad - Ändrad användning av 
skola/föreningslokal till handel. 

 SKHLM 2022/199-7 (Godkänd - R 1) Ändrad användning av 
skola/föreningslokal till handel. 

 SKHLM 2022/199-2 Ritningar. 
 SKHLM 2022/199-3 Tillgänglighetsbeskrivning / 

Bygglovshandling. 
 SKHLM 2022/199-4 Skärholmens Saluhall / 

Verksamhetsbeskrivning 
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§ 42 
Beslut från IVO  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/245 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/245-2 Beslut. 
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§ 43 
Protokoll - gruppledarmöte  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/2 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/2-4 Protokoll 2022-03-24. 
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§ 44 
Protokoll - förvaltningsgruppen  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/4 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/4-1 Protokoll 2022-01-27. 
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§ 45 
Protokoll - Skärholmens råd för funktionshinderfrågor  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/5 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/5-4 Protokoll 2022-03-18. 
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§ 46 
Protokoll - Skärholmens pensionärsråd  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/6 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/6-4 Protokoll 2022-03-17. 
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§ 47 
Balanslista SDN 5/2022-04-21  
- anmälningsärende 
SKHLM 2022/1 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Johan Kling (C) yrkar att anmälan godkänns och läggs 
till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/1-8 Balanslista uppdrag - SDN 5/2022-04-21. 
 
 
  

Sida 61 (66)



Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2022 
 

2022-04-21 

§ 48 
Skrivelse om krisberedskap för funktionsnedsatta  
- skrivelse från Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
  

Beslut  
Skrivelsen skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande, 
en skrivelse enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar att skrivelsen skickas till 
förvaltningen för beredning och hör enhälligt bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelsen. 
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Bilaga, skrivelse Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
Skrivelse om krisberedskap för funktionsnedsatta 
  
I och med kriget i Ukraina har frågan om krisberedskap kommit upp 
och vi behöver se över hur beredskapen ser ut. Det finns en stor oro 
bland personer som lever med funktionsnedsättningar över hur 
krisberedskapen ser ut för dem. De upplever att det är väldigt svårt 
att få information från staden och stadsdelsförvaltningarnas 
medborgarservice. 
För de som har någon typ av insats från staden finns det kanske en 
beredskap, men hur ser det ut för de som inte har någon insats? För 
de personer som klarar sig själv i vardagen men som inte skulle 
göra det vid en större kris. Vi känner en oro för att personer som har 
statlig assistansersättning faller bort när kriser hanteras trots att 
kommunen är ytterst ansvariga. 
  
Därför vill vi ge stadsdelsförvaltningen i uppdrag att svara på: 
1. Hur ser krisberedskapen ut för personer som lever med 
funktionsnedsättning som har en insats från kommunen? 
2. Hur ser krisberedskapen ut för personer som lever med 
funktionsnedsättning som inte har någon insats från kommunen? 
3. Känner förvaltningen till de personer som bor i Skärholmen och 
som lever med funktionsnedsättning men inte har någon insats från 
kommunen? 
  
  
Stockholm 2022-04-21 
  
Salar Rashid (S) m.fl. 
Shamso Ali Hassan (V) m.fl. 
Sara Soumah EY (Fi) 
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§ 49 
Skrivelse om behållare för mensskydd på 
Sätrastrandsbadet  
- skrivelse från Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
  

Beslut  
Skrivelsen skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Salar Rashid (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande, 
en skrivelse enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordförande Johan Kling (C) yrkar att skrivelsen skickas till 
förvaltningen för beredning och hör enhälligt bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelsen. 
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Bilaga, skrivelse, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Feministiskt initiativ, som sitt ersättaryttrande 
Skrivelse om behållare för mensskydd på Sätrastrandsbadet 
Sommaren närmar sig och många i Skärholmen besöker då vårt 
härliga Sätrastrandsbad. Det är viktigt att det finns bra toaletter att 
tillgå för alla på stranden, men i de befintliga toaletterna saknas 
behållare för mensskydd. Vi vill med denna skrivelse se att det 
installeras behållare för mensskydd i samtliga toaletter innan 
sommaren kommer, så att alla kan vara trygga med att besöka 
stranden. 
Därför vill vi ge stadsdelsförvaltningen i uppdrag: 
  
1. Att installera behållare för mensskydd i samtliga toaletter inför 
sommaren. 
  
Stockholm 2022-04-21 
  
Salar Rashid (S) m.fl. 
Shamso Ali Hassan (V) m.fl. 
Sara Soumah EY (Fi) 
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Då inga övriga frågor kvarstod avslutade ordförande Johan Kling 
(C) sammanträdet kl 19.10. 
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